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Interview met André Dubois: het secretariaat van de IGC voor de Gemeenschappelijke 

Markt en Euratom (Brussel, 8 december 2006)

[Étienne Deschamps] Niet veel later, in 1956, was u in Val Duchesse rechtstreeks betrokken bij de 
intergouvernementele conferentie voor de Gemeenschappelijke Markt en Euratom. Over welke specifieke 
bevoegdheden beschikte het secretariaat van de Bijzondere Raad van Ministers daarbij, afgezien van de 
organisatie van de bijeenkomst zelf? En hoe zijn de maandenlange onderhandelingen in Brussel tijdens de 
conferentie weer opgepakt?

[André Dubois] In Messina hadden de ministers van Buitenlandse zaken de heer Spaak gevraagd om de 
onderhandelingsconferentie voor te zitten. De heer Calmes kreeg uiteraard het verzoek om het secretariaat 
op zich te nemen, eigenlijk meer als zichzelf dan als ambtenaar van de EGKS, als ik zo vrij mag zijn. Hoe 
hij te werk ging? Om te beginnen deed hij een beroep gedaan op een deel van het personeel uit Luxemburg, 
zoals u zult begrijpen, en liet daarnaast ook een aantal nationale ambtenaren overkomen uit Paris, Bonn en 
de andere hoofdsteden. Voor de uitvoerende taken  - denk maar aan de tolken, typisten en bodes – stelde hij 
tijdelijk personeel aan. Verder stond er in Brussel een permanente ploeg gereed onder leiding van de 
heer Guazzugli uit Italië. De heer Calmes coördineerde alles en was steeds aanwezig bij de vergaderingen 
tussen de ministers en de bijeenkomsten van de delegatieleiders.

De organisatie van de conferentie was op de vertrouwde leest geschoeid. Om te beginnen was er een comité 
van delegatieleiders, die vrijwel elke week bijeenkwam, vaak onder voorzitterschap van de heet Spaak zelf. 
Daarnaast waren er drie grote onderhandelingsgroepen: de groep “Gemeenschappelijke Markt” onder 
leiding van de heer Von der Groeben, later de tweede Duitse commissaris in de Commissie; de groep 
“Euratom”, eerst voorgezeten door de heer Guillaumat en vervolgens door de heer Armand, een ronduit 
briljante man die ook de eerste voorzitter van de Euratom-commissie; en tot slot een redactiecomité onder 
leiding van de Italiaanse ambassadeur de heer Ducci, die zeg maar met name de juridische en redactionele 
plooien gladstreek en de verdragen vormgaf. Verder waren er nog enkele adhoc-groepen en een permanente 
groep voor de Douane-unie, waar werd onderhandeld over een gemeenschappelijk douanetarief. Straks 
komen we daar denk ik nog wel op terug.

We deden gewoon ons werk zoals we dat gewend waren, maar nu dan voor het comité van de 
delegatieleiders. Ik werd eerst toegewezen aan de groep “Euratom”, maar werd al snel aangesteld als 
assistent van de heer Guazzugli en de heer Calmes. Onze aandacht spitste zich met name toe op het comité 
van de delegatieleiders en de ministersvergaderingen. Daarvan zijn er tijdens de hele conferentie vier of vijf 
geweest, vooral tegen het einde. Twee collega’s van mij stonden de voorzitter van de groep 
“Gemeenschappelijke Markt” terzijde. Eén van hen was de heer Albrecht, met wie u geloof ik ook nog een 
interview heeft. De tweede was de heer Bourguignon, maar die is inmiddels overleden. Ik weet niet meer 
precies wie mijn taken heeft overgenomen in de groep “Euratom”, waar ik zoals gezegd eerst was begonnen, 
maar in ieder geval werd deze groep ook op de voet gevolgd door de heer Guazzugli, die later tot de eerste 
secretaris-generaal van de Euratom-commissie werd benoemd. Onze juristen werden uiteraard ter 
beschikking gesteld van de juridische groep. De heer Spaak werd omringd door zijn eigen staf, bestaande uit 
de heer Pierre Uri, een uitzonderlijk briljante man die nog een cruciale bijdrage aan het verslag van de heer 
Spaak zou leveren, de heer Von der Groeben, tevens zijn persoonlijk adviseur, en nog twee Belgische 
ambtenaren die het verdienen om bij naam te worden genoemd: ambassadeur Rothschild en de 
heer Hupperts. Ook werkten we natuurlijk samen met baron Snoy, die in afwezigheid van de heer Spaak het 
comité van de delegatieleiders voorzat. Hij en de heer Spaak vulden elkaar feilloos aan. Baron Snoy was een 
uiterst capabele en zeer ervaren man en werkte toen als secretaris-generaal van het ministerie van Economie, 
maar had ook deelgenomen aan alle onderhandelingen rond de OESO, het Marshall-plan, enzovoort. Zo is 
het toen allemaal gelopen.

[Étienne Deschamps] Het secretariaat vervulde dus een ondersteunende rol?

[André Dubois] Het secretariaat zorgde voor de logistiek en werkte uiteraard ook alle nota’s en verslagen 
uit. Notulen en dergelijke werden eigenlijk nauwelijks bijgehouden. Het ging vooral om verslagen voor de 
delegatieleiders. Ook in de werkgroepen moesten we helpen met het opstellen van teksten. Al die 
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documenten werden in de loop van de onderhandelingen telkens weer aangepast en bijgeschaafd. Als je de 
delegaties en het ondersteunende personeel bij elkaar optelt, waren er al met al niet eens zo heel veel mensen 
bij de onderhandelingen betrokken.


